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ما شناسایی کرده ایم که یک پیرزن روستایی 800 پورشه وارد کشور کرده است، یعنی به نام او وارد کرده اند، شناسایی اش هم کرده اند، رفته اند دیده اند در 
یک روســتا دریک کپر دارد زندگی می کند، حالا چه کارش کنند. الان ما داریم قانون را اصلاح می کنیم و گفته ایم آن کسی که دارد وکالت می دهد و وکالت 

می گیرد، مسئولیت تضامنی دارد در پرداخت مالیات و عوارض گمرکی.

جزئیات جدید از واردات 800 پورشه 
به نام یک پیرزن روستایی

یک مقام مسئول درستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز با اشاره به قرار گرفتن اصلاحیه ضوابط صدور کارت بازرگانی در دستور کار کمیسیون اقتصادی دولت اعلام کرد: 

وعده تیرخلاص به کارت های بازرگانی یک بارمصرف
  حسین بردبار 

Economic@khorasannews.com

تردیدی نیســت که مســئله کارت هــای بازرگانی یک 
بار مصرف بــه عنوان یکــی از عوامل دخیــل در پرونده 
های قاچاق و فرارمالیاتی اســت؛ هرچند که مسئولان 
اتاق بازرگانی به عنوان نهــاد صادرکننده این کارت ها 
معتقدند که ســهم این کارت هــا در کل کارت هایی که 
به صورت صحیح و قانونی توســط آنان صادر می شــود 
بسیار اندک است اما همین میزان اندک می تواند آثار 
ناخوشــایندی بر کل اقتصــاد برجای بگــذارد؛ به ویژه 
که مســئولان ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز از وجود 
پرونده هــای تکان دهنده قاچــاق و فرارمالیاتی دراین 
ارتبــاط خبرمی دهند.ابراهیم زارعــی، مدیرکل دفتر 
برنامه ریزی و نظارت بر فرایندهــای گمرکی ،تجاری و 
اقتصادی ســتاد مبارزه با قاچــاق کالا و ارز یکــی از این 
مسئولان اســت که درگفت وگو با خراســان به پرونده 
واردات 800 پورشــه با کارت بازرگانی یک بار مصرف 
متعلق به یک پیرزن کپرنشین اشاره می کند و البته می 
گوید که از این نوع پرونده ها بازهم هست ولی به دلایلی 
از ذکر آنان معذور است.وی تصویب لایحه اصلاح قانون 
مالیات های مستقیم برای مسئولیت تضامنی کسانی را 
که از طریق اجاره کارت بازرگانی دیگران اقدام به فرار 
مالیاتی می کنند تیرخلاصی بر کارت های اجاره ای می 
داند و اظهارامیدواری می کند که تلاش ها برای اصلاح 
ضوابط مرتبط بــا این مســئله در مجلس و کمیســیون 
اقتصادی دولت زودتر به نتیجه برســد. وی همچنین  
راهکارهایی برای حل این مسئله بغرنج دراقتصاد ایران 

ارائه می کند که در ادامه می خوانید:
ابتدا بگذارید پرســش ها را از این ســوال شروع کنم که 
کارت یک بار مصرف بازرگانی یعنی چه؟ شاید خیلی ها 
ندانند که چه معنایی دارد؟ اصلا بحث بر سر این موضوع 

هم هست که آیا وجود دارد؟
-کارت یک بار مصرف یا اجاره ای یک اصطلاح اســت، ته 
ماجرا یعنی این که برای یک فردی که واجد شــرایط لازم 
بــرای دریافت ایــن کارت نیســت. مثلا مانند یــک پیرزن 
روســتایی به صورت غیرقانونــی می روند و بــا جور کردن 
سند برایش کارت می گیرند و با کارت این فرد فاقد شرایط 
لازم، واردات انجام می دهند و مالیات بردرآمد آن را طی 
سال پرداخت نمی کنند و آخر سال که برای تمدید کارت 
می خواهنــد بروند به صورت غیرقانونــی تمدید می کنند 
یــا آن کارت را کنار مــی گذارنــد و برای فــرد جدید کارت 

می گیرند، این می شود کارت یک بار مصرف.
این مسئله مصداق هم دارد؟

-در اجرای قانون مقررات صــادرات و واردات و آیین نامه 
اجرایی آن، مســئولیت صدور و تمدید کارت بازرگانی بر 
عهده اتــاق بازرگانی، صنایع و معادن و کشــاورزی ایران 
است و مسئولیت وزارت صنعت، معدن و تجارت نیز در این 
پروسه، "تأیید" آن اســت. با توجه به گزارش های مستند 
موجــود در برخی اســتان هــا کارت های یک بــار مصرف 
صادر شــده اســت. من تا دلتان بخواهد پرونده  و مستند 
دارم ولــی نمــی توانم آن هــا را بیان کنــم. ما بعــد از کلی 
پیگیری با اتاق بازرگانی و وزارت صنعت داریم دو کار مهم 
را پیش می بریم و ان شــاء ا... تا 20 روز الی یک ماه آینده 
این کارها را در کمیسیون اقتصادی دولت تمام می کنیم 
و براساس آن اصلاح ضوابط انجام می شود و اگر سامانه 
هوشــمندی که برای این امر در حال راه اندازی هســتیم 
نیز راه بیفتد دیگر معضلی به عنــوان کارت بازرگانی یک 
بار مصرف نخواهیم داشت. البته همین هم حدود هفت، 

هشت سال طول کشیده است تا ضوابط اصلاح شود .
خوب اتفاقا هنوز هم در حد حرف است؟

-نــه ، الان حداقلــش ایــن اســت کــه اصــلاح ضوابــط 
درکمیســیون اقتصادی دولت رفته اســت و دارد بررسی 

می شود.
با این اصلاح ضوابط چه اتفاقی می خواهد بیفتد؟ بیشتر 

توضیح می دهید.
- اولا یک رتبه ســقف اعتباری برای هر واردکننده درنظر 

می گیریم ، مثلا برای کســی که اولین بار کارت بازرگانی 
گرفتــه اســت، مــی گوینــد کــه بیــش از 200 هــزار دلار 
نمی توانی واردات کنی و بنابراین نمی تواند چند میلیون 
دلار جنــس بیاورد. ســال دوم این رقم افزایــش می یابد و 
ســال ســوم که دیدیم مالیات را می دهد و تخلف گمرکی 
ندارد سقف اعتباری افزایش می یابد، الان وقتی که فردی 
کارت بازرگانــی می گیرد هرچقدر کــه بخواهد می تواند 
واردات انجام دهد ولی با این ضوابط یک ســقف اعتباری 
برای میزان واردات در نظر گرفته می شــود و ســپس یک 
رتبه بندی برای خود کارت انجام می شــود که بر اســاس 
یک ســری شــاخصه هایی فرد بازرگان یــک کارت معتبر 
طلایی یا کارت زرین و سیمین می گیرد و امثال این کارها 

انجام می شود...
که البته ایــن در قالب اســتقرار همان ســامانه یکپارچه 
اعتبارسنجی و رتبه بندی هست اما درباره اصلاح صدور 
و ضوابط آیین نامه کارت بازرگانی چه کاری می خواهید 

انجام دهید؟
-ما قبلا برای صدور کارت های بازرگانی یک آیین نامه ای 
داشتیم که با اصلاح این آیین نامه شرایط سختگیرانه تری 
برای صدور کارت اعمال می شود. از جمله همین موضوع 

سقف واردات را باید در موضوع اصلاح ضوابط ببینیم...
آیا در کشــورهای دیگر هــم در فرایند تجــارت خارجی 

کارت بازرگانی وجود دارد؟
-شــاید در یکی، دو تا از کشورهای غیر پیشرفته در عرصه 
تجارت فرامرزی، کارت بازرگانی وجود داشته باشد ولیکن 
در اکثر کشورهای آســیایی، اروپایی و ... این کارت وجود 
ندارد. به عنوان نمونه مجوزهای جایگزین کارت بازرگانی 
در برخی کشورها به شرح زیر است:در انگلستان، تجارت 
خارجی با کشــورهای غیــر عضــو اتحادیه اروپــا، نیازمند 
دریافت شــماره شناســایی و ثبت فعال اقتصادی اســت. 
در چیــن صــادرات و واردات کالا بر اســاس قانون تجارت 
خارجی این کشــور منــوط بــه ثبــت نــام در اداره تجارت 
خارجی تحت نظارت شورای دولتی است. در کشور ترکیه، 
تجارت خارجی با تأیید اتاق بازرگانــی محل تأمین واحد 
اقتصادی امکان پذیر اســت که درباره واردات، این مجوز 
با ارائــه شــماره مالیاتی از طــرف فعال اقتصــادی به اتاق 

بازرگانی صادر می شود.
با توجه به این که اشاره کردید که دراغلب کشورها کارت 

بازرگانی وجود ندارد،جایگزین آن چیست؟
-یا ثبت نام در اداره بازرگانی اســت یا کد اقتصادی یا کد 
فعال اقتصادی یا شناسه مالیاتی است و مشابه این چیزها. 
البته ساختار تجارت ما با آن ها از زمین تا آسمان فرق دارد. 
کشورهای دیگر اجازه می دهند که هرجنسی که دلشان 
بخواهد وارد کشورشان شود ودر گمرک درحد چند ثانیه یا 
یک دقیقه ترخیص می شود ولی کجا یقه فرد را می گیرند، 
یقه اش را در گلوگاه مالیاتی و گلوگاه پول شویی می گیرند 
ما برعکســیم، ما می خواهیم همه کار را در گمرک انجام 

بدهیم اما مالیات و پول شویی را ول کرده ایم.
شما به عنوان ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز که زیر نظر 
ریاست جمهوری هســتید آیا فشاری روی سازمان امور 
مالیاتی برای شناسایی افرادی که از کارت سوء استفاده 
می کنند، می آورید، چون کســانی که فرار مالیاتی می 
کنند، قابل شناسایی هســتند، و آن ها از طریق وکالت 
نامه به کسی که دارند از کارتش سوء استفاده می کنند، 

وکالت می دهند...
- سازمان مالیاتی کار خوبی دراین زمینه انجام می دهد، 
مالیات حلقــه آخر اســت، ما بیشــترین فشــار را باید روی 
گمرک و وزارت صنعت، معدن و تجارت بیاوریم. ما فرض 
می گیریم که اتاق بازرگانی بنابر هر دلیلی یک سری کارت 
بازرگانی برای افراد غیرواجد شــرایط صادر می کند، اما 
دســتگاه حاکمیتــی و وزارت صنعت طبق قانــون تا تایید 
نکند، کسی نمی تواند از اتاق بازرگانی کارت صادر کند. 
وزارت صنعت در برخی از اســتان ها درایــن جا کم کاری 
می کند، ســازمان امورمالیاتی لایحــه ای را دراین زمینه 
دارد پیگیری مــی کند که در کمیســیون اقتصادی دولت 
مطرح است و اگر مصوب بشود و به مجلس برود، به معنای 
تیرخلاصی است بر کســانی که از کارت بازرگانی یک بار 

مصرف استفاده می کنند. 
البته این افراد قابل شناسایی هستند، در همین پرونده 
های فعلی اگر عنایتی بشود مسئله قابل پیگیری است 

چون وکالت نامه های آن ها مشخص است.
-نه ما شناســایی کرده ایم که یک پیرزن روســتایی 800 
پورشه وارد کشور کرده است، یعنی به نام او وارد کرده اند، 
شناسایی اش هم کرده اند، رفته اند دیده اند در یک روستا 

دریک کپر دارد زندگی می کند، حالا چه کارش کنند.
خوب آن کسی که به او وکالت داده که 800 پورشه وارد 

   
 این ستون هر روز خبرها و مطالب پربازنشر و پر بازدید فضای مجازی را در اختیار خوانندگان عزیز قرار می دهد
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افشای قلیان کشی »خداداد عزیزی« و سلبریتی بازی »اکبر عبدی« پیش چشمان وزیر!

شوخی بی مزه و دردسرساز آقای مجری
احســان کرمی، مجری افتتاحیه سی و ششمین 
جشــنواره فیلم فجــر در آیین افتتاحیه شــوخی 
بی مــزه و البتــه دردسرســازی را بــا حاتمی کیــا 
داشــت. او در بخشــی از برنامــه بــا فیلــم جدید 
حاتمی کیا شوخی کرد و گفت: »جشنواره امسال 
»به وقت شام« داره، امیدواریم سال های دیگه به 
وقت ناهار و به وقت صبحانه هم داشــته باشیم.« 
شوخی که با واکنش هواداران حاتمی کیا همراه 
بود: »من نمی دونم کی به این کرمی گفته بانمکه. 
اون از اجــرای روی اعصابــش در خندوانه و اینم 
از بی نمکی و توهینــش به حاتمی کیــا.« و کاربر 
دیگری نوشــت: »اجرای بســیار ضعیفی داشت 

و  اصلا در شان جشنواره نبود. واقعا متاسفم.«

25.2

سلبریتی بازی »عبدی« پیش چشمان وزیر!

کوتــاه  فیلــم  پخــش 
بزرگداشــت عبــدی در 
افتتاحیه جشــنواره فیلم 
فجر، واکنش های جالبی 
را به همراه داشت. عبدی 

در این فیلم در کنار همسرش با همان شوخ طبعی 
همیشگی حرف هایی را به زبان آورد که کمتر در 
سیمای ملی بیان شده بود. عبدی به نظر می رسد 
در این فیلم با کنایه به دیگر سلبریتی ها می گوید 
می خواهد بــا اجازه همســرش چند تــا زن دیگر 
بگیرد تا از جو سلیریتی ها عقب نماند! کاربری در 
این باره نوشت:  »آقای عبدی دختران ایرانی الان 
مثل صد ســال پیش در اندرونی نیســتن که شما 
این طور توهین می کنی بهشون.« و کاربر دیگری 
نوشــت:  »برای بزرگداشــت عبــدی، ده نمکی را 

دعوت کردن رو سن! قحط الرجاله!؟« 

241.3

یادداشتی برای یک گربه دیپلمات!
یادداشــت بعیدی نژاد، ســفیر ایران در لندن در باره 
گربه هــای دیپلماتی کــه در وزارت خارجــه انگلیس 
رفت و آمد می کننــد، مورد توجه کاربــران در فضای 
مجازی قرار گرفت. در این یادداشت به »پالمرستون«، 
گربــه دیپلماتی اشــاره شــده کــه در توئیتــر بیش از 
160 هــزار دنبــال کننــده دارد و در وزارت خارجــه 
انگلســتان مســئولیت موش گیری را دارد! کاربری 
در این باره نوشت: »یادداشت هوشمندانه ای بود.« و 
کاربری نوشت: »گربه های دیپلماتشون هم تو فضای 
مجازی هستن!« و کاربری یادآور شد: »ما هم تو کشور 

خودمون گربه دیپلمات داریم؟«

3.5

پاکبان پاکِ شهر
تصویر پاکبان پاک شــهرداری که بــرای باز کردن 
کانال فاضلاب تا کمر در کانال رفته است. تصویری 
که واکنش های کاربران در فضای مجازی را در پی 
داشــته اســت. کاربری در این باره نوشــت:  »درود 
به شــرفت. الهی من فــدای اون قلب پاکت بشــم 
که درس انســانیت رو به همه ماها می دی.« کاربر 
دیگری هم نوشت:  »کاش مسئولان یک ذره حس 

مسئولیت پذیری ایشونو داشتن.« 

2.1

قلیان کشی و مصائب سفر عزیزی!
عزیزی در دورهمی هم از 
مصائب سفرش به تهران 
برای رســیدن بــه برنامه 
دورهمــی گفت و هــم از 
قلیان کشــی!کاربری در 

این باره نوشــت: »آقــای عزیزی شــما باید الگوی 
جوانان باشــید، بعد می گویید قلیان می کشید و 
قلیان کشیدن بازیکنان عیبی ندارد!« و کاربری 
هم تصریح کرد: »اســطوره فوتبال مــا که قلیونی 
باشــه وای به حال بقیه فوتبال!« و کاربری هم در 
دفاع از عزیزی نوشت: »صراحت عزیزی در بیان 

واقعیت ها خیلی ارزشمنده .«
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شیرینی حضور و برخی کنایه ها!
یکی از تصاویر رئیس جمهور در سفر روز گذشته 
خود به مناطــق زلزلــه زده، در روســتای گورک 
شهرســتان راور مــورد توجه کاربــران در فضای 
مجازی قرار گرفت. در این تصویر رئیس جمهور 
در کنار 3 کــودک لبخند بــه لــب دارد. کاربری 
درباره این تصویر نوشــت: »چه عکس پُر انرژی و 
پُر امیدی. چقدر خوبه که دیگر مقامات دولتی ما 
از آقای روحانی یاد بگیرند.« و کاربری هم نوشت: 
»کاش این لبخندها ژست جلوی دوربین نباشه 
و واقعا باعث دلگرمی باشه. آقای رئیس جمهور 
لبخنــدت که تمــام شــد کاری بــرای ایــن مردم 

زلزله زده انجام بده.« 

6.1

کند، معلوم است که چه کسی است.
-خوب طبق قانــون برای آن فرد نمی شــود هیچ محدودیتی 

ایجاد کرد.
نمی شود قانون را اصلاح کرد؟

-الان ما داریم قانون را اصلاح می کنیم و گفته ایم آن کســی 
که دارد وکالت می دهد و وکالت می گیرد، مسئولیت تضامنی 
دارد در پرداخــت مالیــات و عــوارض گمرکــی ، الان صاحب 
کارت گیر است ولی در اصلاح قانون جدید کسی که از کارت 
استفاده می کند و کسی که وکالت داده است نیز پایشان گیر 
اســت. یک بندی دارد به قانون مالیات های مســتقیم اضافه 

می شود.
مســئولان اتــاق بازرگانــی معتقدند کــه عامــل اصلی این 

مسائل وضعیت کسب وکار و مشکلات اقتصاد کشور است 
و می گویند که البته این تخلفــات درصد کمی از کل کارت 
های بازرگانی صادر شــده را فرا می گیرد کــه عامل اصلی 
آن به وضعیت اقتصادی کشــور بازمی گــردد، ازجمله این 
که اقتصاد ســالمی نداریــم و رتبه ما درفضای کســب وکار 
پایین است و اگر ســختگیری بیشــتری کنیم ممکن است 
مشکلات فضای کسب و کارمان بیشــتر شود و... این ها را 

چقدر قبول دارید؟
-نه، ما نمی گوییم که کارت صــادر نکنند، ما می گوییم برای 
کسی که کارتجارت انجام می دهد کارت صادر کنید...البته 
سیاســت و نظریات دراتاق یکپارچه نیســت، یک سری افراد 
می گویند که مــا موافق حذف کارت بازرگانی هســتیم، عده 
ای می گویند که موافق اصلاح ضوابط هستیم ، یک عده شان 
می گویند که نباید اصلاح کنیم و شرایط را سختگیرانه کنیم، 
یک موضع واحد دراتاق ندارند، گاهی اتاق ایران یک چیزی 

می گوید و اتاق تهران چیزی دیگر .
شما به عنوان یک مسئول در ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز 

آیا موافق حذف کارت بازرگانی هستید؟
-ببینید، درشرایط فعلی به نظر شخصی خودم با توجه به مطالعه 
تطبیقی کــه درباره کشــورهای دیگــر انجــام دادم، اگر اصلاح 
ضوابط براساس رتبه اعتباری و سقف واردات انجام شود و سامانه 
یکپارچه عملیاتی شود، کارت بازرگانی به درد ما می خورد ولی 
اگر انجام نشــود، کارت بازرگانی هم که نباشد هیچ فرقی نمی 
کند. یعنی بیشــتر منبع درآمد برای اتاق اســت ولی اگر آن دو، 
سه اتفاقی که گفتم بیفتد، کارت بازرگانی بماند به نفع ماست، 

حداقل یک شفاف سازی عملکرد تجاری اتفاق می افتد.
این بحثــی که دربــاره دختر وزیر ســابق آمــوزش و پرورش 
درگذشته مطرح شد می گویند به دلیل انحراف در استفاده 

از کارت بازرگانی بوده است، شما اطلاعی دارید.
-درجریان ریز این موضوع نیستم. فقط شنیده بودم که رشته 
فعالیــت کارت بازرگانی شــان چیز دیگــری بوده ولــی با آن 

پوشاک به نام فردی دیگر وارد کرده است.
کارت مال خود ایشان بوده است یا اجاره ای بوده است؟

-دقیق نمی دانم ولی این مسائل درباره مشکلات مربوط به 
کارت های بازرگانی بوده است.

برای اجرای برنامه هایــی که درباره اصــلاح ضوابط صدور 
کارت های بازرگانی دارید، آیا ضرب الاجلی هم تعیین کرده 
اید، بالاخره بخشی از این مسئله مربوط به اتاق بازرگانی و 

دیگر دستگاه ها می شود .
-ما حدود یک مــاه پیش این موضــوع را پیگیــری کردیم والان 
مجدد در کمیســیون ماده یک موضوع دارد بررســی می شود؛ 

زمانش دراختیار ما نیست ولی ما با معاون اول رئیس جمهور نامه 
نگاری کرده ایم که هرچه زودتر ضوابط صدور کارت بازرگانی 
باید اصلاح شود و آقای جهانگیری هم دستور داده اند، متعاقبا 
کمیسیون اقتصادی دولت هم دوستان خوبی هستند و پیگیرند 
و دارند می گویند که زودتر نظر قطعی را بدهید و درکمیسیون 

ماده یک مطرح و مصوب کنید و برای ما بفرستید...
آیا ســوء اســتفاده از کارت بازرگانی موجب افزایش قاچاق 

نمی شود؟
-عمدتاً آسیب ها و مفاسد ناشی از صدور کارت بازرگانی یک 
بار مصرف و برای افراد واجد شرایط لازم، در سه دسته قاچاق 
از مبادی رســمی، فرار مالیاتی و بدهی های معوق گمرکی 
ناشی از تخلفات گمرکی طبقه بندی می شود. در اکثر پرونده 
های کلان قاچاق متشکله توسط ناجا و واجا و گمرک رد پای 

کارت بازرگانی یک بار مصرف دیده می شود.
ســتاد مبــارزه بــا قاچــاق کالا و ارز چــه راهکارهایــی برای 
جلوگیری از اقدامات برخــی از سوءاســتفاده کنندگان از 

کارت های بازرگانی در نظر دارد؟
-این ســتاد در دو حوزه راهکار و برنامه اجرایــی ارائه داده 
اســت. یکی در حوزه اصلاح ضوابط صــدور و تمدید کارت 
هــای بازرگانی که پیش نویــس مربوط در کمیســیون ماده 
یــک مقــررات صــادرات و واردات بــه تصویب رســیده و هم 
اکنون در کمیســیون اقتصــادی دفتر هیئــت دولت مطرح 
ودرحال رسیدگی است و راهکار دوم اجرای بند )ت( ماده 
6 قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز و ماده 4 آیین نامه اجرایی 
مواد 5 و 6 قانون مزبور مبنی بر اســتقرار ســامانه یکپارچه 
اعتبارســنجی و رتبه بندی اعتباری کارت هــای بازرگانی 
است که مســئولیت طراحی و استقرار این ســامانه بر عهده 

وزارت صنعت، معدن و تجارت گذاشته شده است.
با توجه به وقــوع مواردی از فســادهایی نظیــر قاچاق و 
فــرار مالیاتــی از طریق اجــاره کارت هــای بازرگانی، آیا 
تصمیمــی بــرای ممنوعیت اجــاره دادن ایــن کارت ها 

اتخاذ می شود؟
-اساســاً با انجام دو راهکار اشــاره شده این مفســده بر طرف 
خواهد شــد ولیکن ســازمان امــور مالیاتــی در صــدد تنظیم 
لایحه ای برای الحاق یک تبصره بــه ماده 274 قانون مالیات 
های مســتقیم اســت که در صورت تصویب لایحــه در دولت و 
مجلس، چنان چه در امر واردات، مالک واقعی کالا به تشخیص 
دادســتان انتظامــی مالیاتی شــخصی غیــر از دارنــده کارت 
بازرگانی باشد، وی با دارنده کارت بازرگانی درباره پرداخت 
مالیات و دیگر حقوق و عوارض دولتی و همچنین جریمه های 

متعلق، مسئولیت تضامنی خواهد داشت.


